
Xalq qəzeti
ʋ 22� ��0�2�� 11 oktyabr 2024-cü il, cümə *ündəlik ictimai-siyasi qəzet

Xalqın qəzeti�

1�1�-cu ildən çıxır Təsisçi� Azərbaycan Respublikası Prezidentinin İşlər İdarəsi və qəzetin redaksiya heyəti

6əhifə  �

6əhifə  �

6əhifə  8

6əhifə  �6əhifə  11

Deyəsən, İrəvan “səlib yürüşü”nə hazırlaşır
6ərhəddə ³səlibçi xaçı´nın əks olundu÷u  

bayraqların qaldırılmasının anlamı nədir"
Ermənistan tərəfi, təxminən, �0 il davam edən işğalçılıq siyasəti zamanı hər vəch-
lə Azərbaycanla münaqişəyə, necə deyərlər, dini don geyindirməyə çalışırdı. Bu da 
səbəbsiz deyildi. Onlar bu yolla xristianlığa etiqad edən Qərb ölkələrinin dəstəyinə 
ümid edirdilər. İrəvanın buna xeyli dərəcədə nail olduğunu demək mümkündür. Eti-
raf etmək lazımdır ki, Qərb dünyasında haylar kimi düşünənlərin sayı az deyil.
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Rusiyasız Ermənistan –  
sərhədsiz və vətənsiz 

ermənilər

AİB ilə logistik 
əməkdaşlıq yüksəlir

Qərbin sanksiya siyasəti –  
riyakarlıq və bəşəri 
dəyərlərə həqarət

Vergi islahatları 
“yaşıl” iqtisadiyyatı 

stimullaşdırır

6osial rifah cəmiyyəti strateji  
inkişaf kursunun əsas hədəfi kimi

Prezident İlham Əliyevin qüdrətli dövlət və sosial rifah cə-
miyyətinin qurulması istiqamətində strateji inkişaf kursu uğur-
la reallaşmaqdadır. Bu prosesin bütün incəliklərini dəqiqliklə 
müəyyən edən dövlət başçısı hər bir dövlət orqanının vəzifələ-
rini, o cümlədən, onların həyata keçirməli olduqları proqram-
ları və digər məsələləri dəqiqliklə müəyyənləşdirmişdir. Təbii 
ki, strateji proqramlarda müxtəlif dövlət qurumları, nazirliklər 
xüsusi yer tutur və onların qarşılarına mühüm vəzifələr qoyulur. 
Buna görə də sosial-iqtisadi inkişaf kursunda proseslərin sistem-
li aparılması əsas şərt kimi göstərilir. Həmin nöqteyi-nəzərdən 
sosial rifah və iqtisadi inkişaf aspektlərinin təhlili üzərində da-
yanmağa ehtiyac duyuruq.

�DUGÕ ��FX VəK৻IəGə�

�DUGÕ ��F৻ VəK৻IəGə�

Bakıda Pre-COP2� 
konfransı

Oktyabrın 10-da Bakıda Pre-COP2� konfransı işə 
başlayıb.

Heydər Əliyev Mərkəzində keçirilən tədbir “Ambisiyanı artırmaq 
və iqlim fəaliyyətinə təkan vermək” mövzusuna həsr olunub.

Əvvəlcə COP29-un müəyyən edilmiş Prezidenti, Azərbaycanın 
ekologiya və təbii sərvətlər naziri Muxtar Babayev Prezident İlham 
Əliyevin tədbir iştirakçılarına müraciətini oxuyub.

Açılış mərasimində çıxış edən BMT Baş katibinin birinci müavini 
Amina Mohammed qlobal temperaturun 1,� dərəcədən yuxarı artma-
sının astanasında olduğunu və “Milton” qasırğası kimi dəhşətli nəti-
cələrin müşahidə edildiyini deyib. Onun sözlərinə görə, beynəlxalq 
ictimaiyyəti müxtəlif mübarizə tədbirləri gördüyü üçün insanların 
hələ də ümidi var: “COP29 bu impulsu inkişaf etdirməli, ambisiya və 
götürülmüş öhdəlikləri real iqtisadi nəticələrə çevirməlidir”.

�DUGÕ ��F৻ VəK৻IəGə�

Yeni yaşayış kompleksi
Region şəhərlərimizin  

gələcək hədəÀəri
Ortaq əlifba Türk 
birliyinin rəmzidir
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 Xalq qəzeti.- 2024.- 11 oktyabr, (№ 223). - S.1;8.



8 Xalq qəzeti11 oktyabr 2024-cü il, cümə

C O P 29

Bakıda Pre-COP2� 
konfransı

�əvvəli 1-ci səhifədə�

COP29-un müəyyən edilmiş prezidenti, Azərbaycanın eko-
logiya və təbii sərvətlər naziri Muxtar Babayev bildirib ki, iqlim 
dəyişmələrinin yaratdığı problemləri sərhədlər, dar maraqlar çər-
çivəsində həll etmək olmaz. “Biz bir yerdə işləməli, açıq və dürüst 
dialoqda iştirak etməliyik. Sessiya COP29-da uğurlu danışıqların 
aparılması üçün təşkil olunub. Gündəlikdə duran məsələlərin əhə-
miyyətini nəzərə alaraq biz mümkün qədər onları əvvəlcədən ra-
zılaşdırmalıyıq.

Milli müəyyənləşdirilmiş töhfələr sənədləri �NDC� COP29 
Sədrliyinin əsas prioritet istiqamətidir. Məqsədimiz odur ki, fəaliy-
yətlərə və inkişaf edən ölkələrə təkan verək və problemin mahiy-
yətini hər kəsə çatdıraq. Məqsədlərə nail olunmasında şəffaflığı, 
əlçatanlığı, ədaləti təmin etməliyik. Paris Sazişinin 6-cı maddəsi 
üzrə işləri tamamlamaq istəyirik. Hazırda niyyətləri konkret nəti-
cələrə çevirməli olduğumuzu düşünürük. Biz körpülər yaradırıq, 
lakin tələb olunan daha böyükdür”, – deyə nazir bildirib.

Birləşmiş Ərəb Əmirliklərinin sənaye və qabaqcıl texnologi-
yalar naziri və COP28-in prezidenti Sultan Əl Cəbirin sözlərinə 
görə, bugünkü narahat və parçalanmış dünyada 1,� dərəcə hədə-
finə çatmaq və iqlim böhranının ön cəbhəsində olanları qorumaq 
üçün kollektiv səyləri ikiqat artırmaq lazımdır. “Beynəlxalq ic-
timaiyyət ötən il Dubayda əldə edilmiş uğuru builki COP29-da 
inkişaf etdirməlidir. COP29-da maliyyələşdirmə məsələləri mü-
zakirə edilməlidir. Maliyyə ən vacib məsələdir”, – deyə COP28 
prezidenti bildirib. 

Maliyyənin iqlim gündəliyində ən vacib mövzulardan biri ol-
duğunu deyən BMT-nin İqlim Dəyişmələri üzrə Çərçivə Konven-
siyasının icraçı katibi Saymon Still qeyd edib ki, COP29 həm də 
Paris Sazişinin 6-cı maddəsi üzrə iddialı nəticələrin əldə olunma-
sını təmin etməlidir.

Köməkçi icra orqanının �SBI� sədri Nabil Munir öz çıxışında 
artıq bütün dünyada milli töhfələrin yenilənməsi prosesinin baş-
landığını diqqətə çatdırıb. 

Hazırda iqlim prosesləri ilə bağlı olduqca vacib mərhələdir. 
Hər kəsi bu sahədə daha cəsarətli addımlar atmağa çağırıram. 
Bu tədbir həlledici rol oynamalıdır. Düşünürəm ki, biz innovativ 
tərəfdaşlıqlar qurmalıyıq”, – deyə Nabil Munir əlavə edib.

Konfrans yan tədbirlərlə və plenar sessiyalarla davam edib.
Tədbir zamanı Azərbaycanla Braziliya arasında Anlaşma 

Memorandumu imzalanıb. “Bakıdan Belemə �B2B� İqlim Tərəf-
daşlığı” üzrə Anlaşma Memorandumunu �Memorandum of Un-
derstanding on the �Baku to Belem �B2B� Climate Partnership�� 
COP29-un baş danışıqçısı, Azərbaycanın xarici işlər nazirinin 
müavini Yalçın Rəfiyev və Braziliyanın Xarici İşlər Nazirliyinin 
İqlim, Enerji və Ətraf Mühit üzrə Katibi Andre Correa do Lago 
imzalayıblar.

Konfransın işinə bu gün yekun vurulacaq.

Bakı konfransı  
COP28-in uğurlu 

davamı olacaq
COP28-in prezidenti 6ultan Əl-Cabir BMT-nin 

İqlim Dəyişmələri üzrə TərəÀərin İlkin .onfransı 
�Pre-COP2�� çərçivəsində keçirilən panel sessiya-
dakı  çıxışında əvvəlki iqlim konfranslarında əldə 
edilən müsbət nəticələrin noyabrda reallaşacaq 
COP2�-da daha yüksək səviyyədə möhkəmlənəcə-
yinə əminliyini diqqətə çatdırıb. 

COP28-in prezidenti 
vurğulayıb ki, bu nəticəni 
əldə etmək üçün, ilk növ-
bədə,  beynəlxalq ictima-
iyyətin dəstəyi lazımdır: 
“Biz hər bir milli səviyyədə 
müəyyənləşdirilən töhfənin  
ən yüksək ambisiyaya  və 
həyata keçirilmək potensi-
alına malik olmasını, eləcə 
də bütün komponentlər üzrə 
balanslaşdırılmasını ger-
çəkləşdirmək  üçün birgə 
əməkdaşlıq etməliyik”.

Əl-Cabir bildirib ki, 
yalnız beynəlxalq ictimaiy-
yətin səyi ilə iqlim sahəsin-
də irəliləyişdə ədaləti təmin 
etmək mümkün olacaq.

Dünya COP29 hədəflərinə böyük ümid bəsləyir
“Hər hansı bir işdə nəticə əldə etmək yalnız əməkdaşlıq çərçivəsində 

mümkündür. Biz COP2� çərçivəsində iqlim problemlərinin təsir etdiyi bütün 
sahələrdə yeni həll yolları tapmaq istəyirik”.

Bu sözləri PRE-COP29 konfransı çər-
çivəsində COP28, COP29 və COP30 sədr-  
liklərinin birgə təşkilatçılığı ilə keçirilən 
“Troyka ölkələri”nin “1,� dərəcə Selsi 
missiyası üçün Yol xəritəsi” mövzusunda 
yan tədbirdə BMT-nin İqlim Dəyişmələri 
üzrə Çərçivə Konvensiyasının icraçı katibi 
Saymon Stil deyib. O qeyd edib ki, COP29 
yeni həll yolları tapmaq üçün stimullaşdı-
rıcı rol oynamalıdır: “Paris Sazişində qeyd 
olunanlar bütün ölkələrin gələcək ekologi-
ya siyasəti üçün xəritədir. Düşünürəm ki, 
Azərbaycanda keçirilən COP29-da  bu xə-

ritəyə əsaslanılaraq önəmli qərarlar qəbul 
ediləcək”. 

Saymon Stil vurğulayıb ki, qlobal 
əməkdaşlıq müsbət nəticələrə nail olmağın 
yeganə yoludur. Qəbul ediləcək qərarlar 
isə  bütün ölkələrin öz iqlim məqsədlərinə 
çatmaq imkanını necə reallaşdıra biləcəyi-
ni müəyyənləşdirəcək.   

BMT-nin İqlim Dəyişmələri üzrə Çər-
çivə Konvensiyasının icraçı katibi çıxışı-
nın sonunda beynəlxalq ictimaiyyəti və 
tərəfləri əməkdaşlığa çağırıb. O, eyni za-
manda, Pre-COP29-un iqlim dəyişikliyi-

nin fəsadlarına qarşı mübarizədə müsbət 
nəticələrə nail olmağa kömək edəcəyinə və 
qarşıdan gələn sessiya üçün əsas rol oyna-
yacağına ümid etdiyini bildirib.

Karbonsuz gələcəyin “Yol xəritəsi”  
Braziliyanın İqlim, enerji və ətraf mühit nazirinin müavini Andre .orrea 

do /aqo PRE-COP2� konfransı çərçivəsində keçirilən “Troyka ölkələri”nin 
“1,� dərəcə 6elsi missiyası üçün <ol xəritəsi” mövzusundakı tədbirdə bəşəriy-
yətin çətin durumda olduğunu, dövlətlərin ciddi parçalanma və pərakəndə-
liklə üzləşdiyini, buna baxmayaraq gələcək üçün mühüm addımların atılma-
sının, çoxtərəÀiliyin təşviq edilməsinin zəruriliyini vurğulayıb.  

Andre Korrea do Laqo daha sonra 
deyib: “Bir çoxu bunun nəticə verməyə-
cəyini düşünür, lakin çətin də olsa buna 
nail olmalıyıq. Biz 29-cu iqlim konfran-
sı ilə bağlı Bakıdan yüksək nəticə göz-
ləyirik. Braziliya çoxtərəfli legitimliyə 
inanır. Odur ki, beynəlxalq əməkdaşlıq 
istiqamətlində bizə güvənə bilərsiniz. 
Ümumilikdə, gördüyümüz işlər çoxtərəf-
liliyi təşviq etməlidir”.

SəK৻IəQ৻ KDzÕUODGÕ�  
VDT৻I %A<RAMOV 
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İqlim dəyişikliyi qlobal 
həmrəyliyi həyat tərzinə çevirir

Hesablamalara əsasən, son 100 ildə <er kürəsində orta temperatur 
0,8 dərəcə yüksəlib. Bunun əsas səbəbi isə istilik e൵ekti yaradan qaz-
ların – karbon dioksid �CO2�, metan �CH4�, azot oksidi və xlor–fülor 
birləşmələrin konsentrasiyasının artması ilə birbaşa bağlı olub. 6ənaye 
dövrünü əhatə edən son 2�0 ildə isə atmosferdə məhz karbon qazının 
ümumi miqdarının 28 faiz, metanın �0 faiz artması qeydə alınıb. 

Əgər 30 il əvvəl atmosferə ildə 
33 milyard ton karbon qazı buraxı-
lırdısa, hazırda bu rəqəm ildə �4 
milyard tondur. Bu gün karbon qazı 
konsentrasiyası Yer kürəsinin son 2 
milyon il ərzində qeydə alınan, me-
tan və azot oksidləşməsi isə son 800 
min ildə müşahidə olunan ən yüksək 
səviyyədədir. İqtisadçı-ekspert Samir 
Heydərovun sözlərinə görə, iqlim də-
yişikliyinin vurduğu ziyanı azaltmağa 
kömək edəcək mühüm qərarlar qəbul 
edilməli, bunun üçün birgə fəaliyyət 
göstərilməlidir. Yalnız bu yolla  və-
ziyyət düzəldilə və bəşəriyyət  fə-
lakətdən xilas edilə bilər. 

Onun sözlərinə görə, enerji sis-
temlərində qalıq yanacaqlardan is-
tifadəni məhdudlaşdırmaq, günəş 
və ya külək kimi bərpaolunan enerji 
mənbələrinə keçmək  nəticəsində iq-
lim dəyişikliyinin fəsadları aradan 
qaldırılacaq, bununla da  tullantıları 
azaltmaq mümkün olacaq. Ümumiy-
yətlə, iqlim dəyişikliyinin  təsirlərini 
zəiflətməklə insanlar, onların evləri, 

biznesləri, yaşayış vasitələri, infrast-
ruktur və təbii ekosistemləri qoruna-
caq. Şübhəsiz ki, bu fəaliyyət təkcə 
bu günü deyil, gələcəyimizi də bəla-
lardan xilas edəcək.

İqlim dəyişmələri ilə mübarizə 
tədbirləri hökumətlərdən və biznes-
lərdən əhəmiyyətli maliyyə sərmayəsi 
tələb edir. Ancaq iqlimə təsirsizliyin 
dəyəri daha yüksəkdir. Çətin addım-
lardan biri də inkişaf etməkdə olan 
ölkələrin “yaşıl” iqtisadiyyata keçə 
bilməsi üçün onlara  il ərzində  100 
milyard ABŞ dolları ayırmaq üzrə öh-
dəliklərin yerinə yetirilməsidir.  

Aparılan araşdırmalara əsasla-
naraq qeyd edə bilərəm ki, son illər 
ərzində ölkəmizdə uğurlu ekoloji 
siyasətin gerçəkləşdirilməsi – müa-
sir texnologiyaların tətbiq olunması, 
tükənməyən enerji mənbələrindən 
istifadənin genişləndirilməsi, isti-
lik elektrik stansiyalarında mazutun 
daha təmiz yanacaqla –təbii qazla 
əvəzlənməsi ilə müsbət göstəricilərə 
nail olunub. Eyni zamanda, məişət 

tullantılarının reallaşdırılmasının 
təkmilləşdirilməsi, müasir avtomobil 
yollarının çəkilməsi, beynəlxalq təc-
rübə əsasında aqroparkların yaradıl-
ması, yeni meşə massivlərinin salın-
ması, az karbonlu enerji səmərəliliyi 
kimi önəmli məsələlər də diqqətdə 
saxlanılıb.    

Hazırda Qarabağ və Şərqi Zəngə-
zur iqtisadi rayonlarında 30 illik iş-
ğalın ağır nəticələri aradan qaldırılır,  
SMART infrastrukturun formalaş-
ması istiqamətində mühüm layihələr 
gerçəklədirilir, “yaşıl” enerji zonası 
yaradılır, “ağıllı” şəhər və kəndlər 
salınır.  

S.Heydərov bildirib ki, hazırda 
iqlim dəyişmələri ilə mübarizə is-
tiqamətində həm institusional, həm 
də qanunvericilik sahəsində bir sıra 
mühüm tədbirlər həyata keçirilir. 
Bundan əlavə, İqlim Dəyişmələri 
üzrə Dövlət Komissiyasının müvafiq 
qərarı əsasında “Az karbonlu inkişaf 
üzrə Milli Strategiya”, “Milli adapta-
siya planı” və digər önəmli sənədlərin 
hazırlanır.




